
Protokół nr 35 

z posiedzenia Komisji Edukacji, Nauki i Kultury 

Sejmiku Województwa Śląskiego 

w dniu 25 sierpnia 2022 roku  

 

 

 

Posiedzenie prowadził Pan Piotr Czarnynoga, Przewodniczący Komisji Edukacji, Nauki i Kultury. W 

posiedzeniu udział wzięli radni członkowie Komisji wraz z zaproszonymi gośćmi zgodnie z załączoną 

listą obecności. 

Proponowany Porządek Posiedzenia: 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

2. Zaopiniowanie projektów uchwał na najbliższą sesję Sejmiku. 

3. Przyjęcie protokołu nr 34 . 

4. Sprawy bieżące i wolne wnioski. 

 

Ad 1. 

 

 

-Przewodniczący Komisji –  otworzył posiedzenie Komisji, przedstawiając proponowany porządek 

posiedzenia oraz  zaproszonych gości. Stwierdził quorum potrzebne do podejmowania opinii i 

wniosków przez Komisję. Przypomniał, że do zaopiniowania są projekty uchwał z druków  VI/558, 

VI/ 561oraz VI/ 564.  W głosowaniu jawnym Komisja jednomyślnie przyjęła zaproponowany porządek. 

 

Ad 2. 

-Przewodniczący Komisji - przechodzimy do głosowania   projektu uchwały  w sprawie zmiany w 

planie dochodów gromadzonych na wydzielonym rachunku przez jednostki oświatowe oraz 

finansowanych z nich wydatków na 2022 rok (druk VI/558).  

 

Komisja pozytywnie  zaopiniowała projekt uchwały następującym stosunkiem głosów;   

za -7,   przeciw – 0,  wstrzym. – 0 . 

 

Przewodniczący Komisji - przechodzimy do głosowania  kolejnego  projektu uchwały  w sprawie 

przyznania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane  w roku 2022 przy 

zabytkach wpisanych do rejestru zabytków województwa  śląskiego. Chce poinformować, iż będąc 

członkiem komisji konkursowej mieliśmy do rozpatrzenia 44 wnioski  podmiotów które zgłosiły się do 

konkursu. Wykluczyliśmy 4 podmioty z przyczyn formalnych a z 40  2 podmioty same się wykluczyły 

ponieważ nie złożyły pełnej dokumentacji .Mając do dyspozycji 2 mln zł mogliśmy 38 podmiotom  

przyznać  maksymalną kwotę 70 tysięcy zł, uwzględniając  opinię wojewódzkiego konserwatora  

zabytków.  Otwieram dyskusję, czy ktoś chciałby zabrać głos? 

Radny Tadeusz Sławek – mam pytanie dotyczące przyznania środków w większości parafiom, czy 

zawsze tak się dzieje ? 

-Pani Gabriela Gros dyrektor Departamentu Kultury -  Sejmik Województwa Śląskiego uchwałą 

Nr V/27/4/2016 z dnia 19 września 2016 r. przyjął Regulamin określający zasady udzielania dotacji 

celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych 

do rejestru zabytków województwa śląskiego. Zgodnie z § 6 ww. Regulaminu, oferty poprawne 

formalnie opiniuje Komisja powołana przez Zarząd Województwa Śląskiego . W ramach I etapu ww. 

konkursu wpłynęły łącznie 44 oferty (w tym 36 parafii, 5 podmiotów prywatnych, 1 stowarzyszenie, 1 

gmina, 1 jednostka organizacyjna województwa) opiewające na wnioskowaną kwotę dotacji 

3 880 104,13 zł. W dniu 9.06.2022 r. Komisja konkursowa dokonała oceny merytorycznej poprawnych 

formalnie ofert. Komisja rekomendowała 40 ofert (w tym 36 parafii, 3 podmiotów prywatnych, 1 



stowarzyszenie), 2 oferty nie przeszły oceny formalnej tj. Bielskie Centrum Psychiatrii-Olszówka w 

Bielsku Białej  - Przebudowa wraz ze zmianą sposobu użytkowania - na potrzeby Bielskiego Centrum 

Psychiatrii - oddział  dzienny, dobudowa dźwigu zewnętrznego i remontem konserwatorskim wraz  z 

niezbędną infrastrukturą - budynku położonego w Bielsku Białej ul. Krasińskiego 28 - podmiot 

nieuprawniony, Gmina Poręba -Projekt zabezpieczenia stropu nad piwnicą w zabytkowej wieży - 

podmiot nieuprawniony, kolejne 2 nie uzyskały rekomendacji komisji konkursowej tj. Prywatny 

właściciel z Żor -Kontynuacja rewitalizacji kamienicy przy ulicy Szerokiej 7 i 7A w Żorach, ACG 10 

Spółka z o.o. ul. Szamocka 8/IX piętro Warszawa 01-748 - Prace konserwatorskie przy polichromii i 

sztukaterii na ścianach i sufitach gabinetu na I piętrze budynku przy ul. Warszawskiej 7 w Katowicach. 

Zarząd Województwa Śląskiego w dniu 15.06.2022 r. przyjął listę projektów rekomendowanych i tym 

samym wyraził zgodę na zaproszenie 40 podmiotów do złożenia wniosków do II etapu w/w konkursu. 

Do II etapu złożono 38 wniosków - na łączną kwotę dotacji w wysokości 2 832 762,75 zł. 2 podmioty 

z powodu rozpoczętych już innych inwestycji oraz braku własnych środków finansowych nie złożyły 

wniosków tj. Parafia Rzymskokatolicka pw. Św. Bartłomieja w Gliwicach,  - Impregnacja pokrycia 

dachu kościoła rektorskiego pw. Św. Bartłomieja w Gliwicach, Rzymskokatolicka Parafia pw. 

Wszystkich Świętych -Remont elewacji zabytkowego kościoła pw. Wszystkich Świętych 

w Bieńkowicach. Kwota do rozdysponowania w planie finansowym Departamentu Kultury na 

udzielenie dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane w roku 

2022 przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków województwa śląskiego wynosi 2.000 000 zł. 

Komisja konkursowa w dniu 19.07.2022 r. pozytywnie zaopiniowała 38 wniosków (w tym 34 parafie, 

3 podmioty prywatne, 1 stowarzyszenie) oraz przedstawiła listę zadań wraz z proponowanymi kwotami 

przyznanych dotacji.  

-Przewodniczący Komisji – chcę powiedzieć, że od kiedy konkurs istnieje   zawsze większość 

wniosków składają parafie różnych wyznań  czasem mamy również  podmioty prywatne. Konkurs   jest  

ogólnie dostępny dla wszystkich zainteresowanych. Pani radna  Lucyna Ekkert wnioskowała, aby   

jednostki samorządu terytorialnego również mogły złożyć wnioski. Ja  nie popieram tego wniosku 

ponieważ uważam, że  nasze zasady przyznawania dotacji  są jasne i czytelne dlatego nie widzę potrzeby 

ich zmiany. 

-Radny Zbigniew Przedpełski – większość wniosków złożyły  parafie rzymsko- katolickie, ale  nie są 

preferowane tylko parafie wyznania rzymsko- katolickiego . 

-Radna Ewa Żak – bardzo cieszymy się, że mamy więcej pieniędzy ponieważ jest czym dzielić. 

Objeździłam większość obiektów które otrzymały środki i widzę, że środki uzyskane w Konkursie  nie 

poszły na marne. Wiele odrestaurowanych obiektów  zostanie dla potomnych . 

-Przewodniczący Komisji – jest kilka źródeł finansowania  min. z puli  Ministerstwa Kultury 

 i Dziedzictwa Narodowego oraz z puli Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków.  Zamykam  dyskusję 

i przechodzimy do głosowania projektu uchwały  w sprawie przyznania dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane  w roku 2022 przy zabytkach wpisanych do 

rejestru zabytków województwa  śląskiego.  (druk VI/561).  

Komisja pozytywnie  zaopiniowała projekt uchwały następującym stosunkiem głosów;   

za -8,   przeciw – 0,  wstrzym. – 0 . 

 

-Przewodniczący Komisji –  przechodzimy do głosowania  kolejnego  projektu uchwały  w sprawie 

przyjęcia Regulaminu przyznawania stypendiów w ramach projektu „Śląskie. Inwestujemy w talenty - 

VII edycja”, realizowanego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Śląskiego 

na lata 2014-2020 druk VI/564. 

-Pani Aleksandra Piekielnik- Kępa –Kierownik referatu realizacji projektów w Departamencie 

Europejskiego Funduszu Społecznego – regulamin kolejnej edycji został wypracowany na bazie 

doświadczeń  i uwzględniając  wnioski Komisji Edukacji, Nauki i Kultury .Projekt „Śląskie. 



Inwestujemy w talenty - VII edycja” jest projektem Samorządu Województwa Śląskiego, realizowanym 

przez Departament Europejskiego Funduszu Społecznego w ramach RPO WSL 2014-2020 (Oś 

Priorytetowa XI Wzmocnienie potencjału edukacyjnego, Działanie 11.1 Ograniczenie przedwczesnego 

kończenia nauki szkolnej oraz zapewnienie równego dostępu do dobrej jakości edukacji elementarnej, 

kształcenia podstawowego i średniego, Poddziałanie 11.1.5 Efektywny rozwój dzieci i młodzieży – 

program stypendialny).Celem projektu jest pomoc stypendialna przyznawana uczniom szczególnie 

uzdolnionym w zakresie przedmiotów matematycznych, języków obcych, informatycznych i/lub 

przyrodniczych. Stypendium wypłacane będzie w oparciu o złożone przez uczniów Wnioski o 

przyznanie stypendium wraz z Planem Rozwoju Ucznia, określającym jego cele edukacyjne. Wsparciem 

zostaną objęci uczniowie/uczennice uczęszczający/ce do szkół ponadpodstawowych, znajdujących się 

na terenie województwa śląskiego. Dzięki wsparciu finansowemu, które będzie dodatkowym 

elementem motywującym do nauki, uczniowie będą mieli możliwość rozwijania swoich zdolności. 

Jednocześnie uczniowie podlegać będą opiece dydaktycznej nauczyciela, pedagoga szkolnego lub 

doradcy zawodowego, który w ramach projektu otrzyma stosownie wynagrodzenie z tytułu pełnionych 

obowiązków. Założenia projektu „Śląskie. Inwestujemy w talenty” bazują na doświadczeniach 

Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego, zdobytych podczas sześciu poprzednich edycji 

projektu. W oparciu o powyższe, wypracowano podstawowe i dodatkowe kryteria udzielania 

stypendiów na rok szkolny 2022/2023, które zostały określone w § 4 projektu Regulaminu i odnoszą się 

w głównej mierze do osiągnięć edukacyjnych, tj. średniej wszystkich ocen oraz średniej ocen z 3 

przedmiotów kierunkowych, uzyskanych na zakończenie roku szkolnego. W VII edycji projektu 

planowane jest, aby w ramach kryteriów obowiązkowych, obowiązywał inny poziom średniej dla 

uczniów/uczennic klas pierwszych oraz dla uczniów/uczennic z klas pozostałych. Jednocześnie, 

proponuje się przyznawanie dodatkowych punktów: 

-   dla uczniów/uczennic, którzy/re zdobyli/ły tytuł finalisty bądź laureata w konkursach, olimpiadach i 

turniejach, 

- uczniom/uczennicom, którzy/re z uwagi na szczególne uzdolnienia uczestniczyli/ły w Indywidualnym 

programie nauczania lub toku nauki,  

- uczniom/uczennicom z niepełnosprawnościami, pokonującym dodatkowe bariery podczas zdobywania 

osiągnięć edukacyjnych. 

Przedłożony projekt Regulaminu zakłada, że stypendia przyznawane będą przez Zarząd Województwa 

Śląskiego w wysokości 5.000,00 zł, tj. 500 zł miesięcznie przez 10 miesięcy w trakcie roku szkolnego 

2022/2023. W trakcie otrzymywania stypendium uczniowie/uczennice będą podlegać opiece 

dydaktycznej pełnionej przez nauczyciela, pedagoga szkolnego lub doradcę zawodowego. Zgodnie z 

zatwierdzonym przez Instytucję Zarządzającą RPO WSL 2014-2020 wnioskiem o dofinansowanie 

projektu „Śląskie. Inwestujemy w talenty”, którego finansowanie odbywa się w ramach Regionalnego 

Programu Operacyjnego Województwa Śląskiego na lata 2014-2020,   stypendium przyznawane jest na 

pokrycie wydatków związanych z procesem edukacyjnym m.in. pomoce dydaktyczne i przybory 

szkolne, wyposażenie miejsca domowej nauki, które wpłynie na poprawę jej warunków, sprzęt 

komputerowy, opłaty związane z dostępem do Internetu, koszty transportu ponoszone przez ucznia 

w celu dotarcia do szkoły oraz na dodatkowe zajęcia edukacyjne, kursy, szkolenia, koszty uczestnictwa 

w konkursach, turniejach, olimpiadach, koszty uczestnictwa w kulturze wysokiej wskazanych w ww.  

wniosku (uchwała Zarządu Województwa Śląskiego nr 1336/351/VI/2022 z dnia 27 lipca 2022 w 

sprawie przyznania dofinansowania  oraz zatwierdzenia Zasad realizacji dla projektu 

pozakonkursowego realizowanego przez Samorząd Województwa Śląskiego – Departament 

Europejskiego Funduszu Społecznego pt. „Śląskie. Inwestujemy w talenty VII edycja”). W oparciu o 

zapisy Regulaminu ogłoszony zostanie, przez Zarząd Województwa Śląskiego, nabór Wniosków 

o przyznanie stypendium, jak również zatwierdzone zostaną pozostałe dokumenty, niezbędne do 

realizacji projektu. Departament EFS odpowiedzialny będzie za realizację projektu od strony 

organizacyjno-finansowej, w tym m.in. za zawieranie umów stypendialnych ze Stypendystami, jak 



również za realizowanie i egzekwowanie, zawartych w tych umowach postanowień. Zgodnie z Uchwałą 

Nr IV/3/7/2010 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 29 grudnia 2010 r. w sprawie przyjęcia Zasad 

i trybu konsultowania projektów aktów prawa miejscowego, zmienioną Uchwałą Nr IV/5/4/2011 

Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 14 lutego 2011 r. (Dz. Urz. Woj. Śl. z 2011 r., nr 30 poz. 542 

oraz Dz. Urz. Woj. Śl. z 2011 r., nr 87 poz. 1619), Zarząd Województwa Śląskiego przeprowadził 

konsultacje społeczne przedkładanej uchwały. 

-Przewodniczący Komisji –   otwieram dyskusję. Czy ktoś z Państwa radnych chciałby zabrać głos?  

-Radny Tadeusz Sławek – mam pytanie, czy  komisja może uwzględnić inne przedmioty które nie są 

uwzględnione w kierunku matematyczno- przyrodniczym. 

-Pani Aleksandra Piekielnik- Kępa –Kierownik referatu realizacji projektów w Departamencie 

Europejskiego Funduszu Społecznego –  elementem każdego wniosku  jest  informacja jaką średnią 

uzyskał kandydat na stypendystę  z wszystkich  przedmiotów oraz jaką  uzyskał dodatkowo średnią z 

przedmiotów kierunkowych, uczestnik wybiera dwa przedmioty  jako kluczowe np.  jeden z języków 

nowożytnych lub z  dowolnego innego przedmiotu.  

-Radna Dorota Konieczny-Simela-  cieszę się że nie ma w regulaminie preferencji pochodzenia z 

rodziny wielodzietnej. Mam pytanie  czy istnieje możliwość wspierania   absolwentów szkół średnich 

czy jest to prawnie możliwe? 

-Pan Jarosław Wesołowski dyrektor Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego- 

niestety   nie możemy wspierać absolwentów szkół średnich nie są objęci wsparciem środków unijnych. 

W przyszłej perspektywie przewidujemy nowy projekt stypendialny w dwóch dziedzinach;  szkolnictwa 

ogólnego i zawodowego. Komisja Europejska zachęca również  do udzielania stypendiów socjalnych, 

aby umożliwić kształcenie  zdolnym ale biednym uczniom. 

-Radna Dorota Konieczny-Simela- czy nadal jest warunek uniemożliwiający pobieranie  stypendiów 

przez osoby bardzo zdolne z różnych źródeł?  

-Pani Aleksandra Piekielnik- Kępa –Kierownik referatu realizacji projektów w Departamencie 

Europejskiego Funduszu Społecznego –  nie ma warunków ograniczających pobieranie stypendium z 

innych źródeł. Jest dopuszczenie innego źródła finansowania w katalogu wydatków kwalifikowalnych 

i w rozliczeniu podwójnego finansowania . 

-Radna Dorota Konieczny-Simela- dlatego wspierajmy utalentowane dzieci nie koniecznie 

pochodzące  z rodzin wielodzietnych. 

-Przewodniczący Komisji –   myślę, że  Regulamin  z nowego okresu finansowania będzie 

przedmiotem naszej dyskusji natomiast  u podstaw obecnego jest  wspieranie uczniów, którzy  nie mają 

możliwości kształcenia się z powodu   ubóstwa. Moim zdaniem  ukierunkowanie  na przedmioty ścisłe 

jest w dzisiejszych czasach właściwe z powodu braku ludzi z wykształceniem ścisłym . 

-Pani Beata Białowąs członek Zarządu Województwa- te założenia  wynikają  z wytycznych Komisji 

Europejskiej. Sądzę, że możemy pomyśleć w nagradzaniu  absolwentów szkół średnich np. w postaci 

bonusu lub w jakiejś innej formie. Chciałabym jeszcze dodać, iż  badania w całej Unii Europejskiej 

wykazują  brak  „ścisłowców” dlatego  promuje się kierunki  informatyczno- matematyczne . 

-Pan Jarosław Wesołowski dyrektor Departamentu Europejskiego Funduszu Społecznego –kiedyś 

mieliśmy program stypendialny dla najlepszych doktorantów , ale obecnie w negocjacjach nie ma na 

razie mowy o wznowieniu tego programu.   

-Radna Jadwiga Baczyńska – uważam, że  średnia nie odzwierciedla zdolności ucznia i ten czynnik 

nie powinien być najważniejszy. Ponad to nie wszyscy uczniowie  pochodzący z rodzin wielodzietnych  



mają warunki i  możliwości do kształcenia się dlatego uważam, że ten czynnik też powinien być brany 

pod uwagę przy udzieleniu stypendium.  

-Przewodniczący Komisji –  chcę powiedzieć ,że ponad  900 przyznanych stypendiów nie jest ogromną 

ilością . Wystarczy  podzielić je przez ilość gmin, szkół  to okaże się że stypendiów udzielonych jest 

mało. Sądzę, że  średnia uzyskana przez ucznia jest miernikiem jego  zaangażowania i nie wyobrażam 

sobie aby wypracować inne kryteria  w kontekście przyszłorocznych projektów . 

-Radna Jadwiga Baczyńska – powinny być  uwzględnione inne  wybitne osiągnięcia np.  

 w olimpiadach.  

-Pani Aleksandra Piekielnik- Kępa –Kierownik referatu realizacji projektów w Departamencie 

Europejskiego Funduszu Społecznego –  wśród kryteriów obowiązkowych są wyniki na świadectwie 

ale  duży nacisk jest położony na  kryteria dodatkowe czyli  premiowanie uczniów klas ósmych 

 i   wspomniane olimpiady.   Tych 960 uczniów objętych naszym wsparciem stypendialnym posiadało  

osiągnięciami w olimpiadach i konkursach. 

-Przewodniczący Komisji –  Zamykam  dyskusję i  przechodzimy  do głosowania  projektu uchwały  

w sprawie przyjęcia Regulaminu przyznawania stypendiów w ramach projektu „Śląskie. Inwestujemy 

w talenty - VII edycja”, realizowanego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 

Śląskiego na lata 2014-2020,druk VI/564.  

Komisja pozytywnie  zaopiniowała projekt uchwały następującym stosunkiem głosów;   

za -8,   przeciw – 0,  wstrzym. – 0 . 

Ad 3. 

Protokół nr 34  został pozytywnie przyjęty następującym stosunkiem głosów; 

za – 8,  przeciw-0,  wstrzym -0.  

Ad 4  

-Przewodniczący Komisji- chciałbym poinformować, iż następne posiedzenie  komisji odbędzie się w 

Śląskim Centrum Wolności i Solidarności w Katowicach a w październiku planuję posiedzenie w 

Planetarium i Obserwatorium Astronomicznym im. Mikołaja Kopernika w Chorzowie . Ponadto 

otrzymaliśmy pismo z Komisji Zakładowej NSZZ „Solidarność” Muzeum Górnośląskiego w Bytomiu 

z prośbą o udział w posiedzeniu Komisji. Sądzę, że zaprosimy przedstawicieli związków zawodowych 

na nasze posiedzenie  kiedy będziemy omawiać budżet ponieważ pismo dotyczy finansów. Chcę jeszcze 

porozmawiać z Panem Marszałkiem na ten temat.  

-Radny Jarosław Szczęsny- chciałbym zapytać czy planuje się powstanie nowej instytucji kultury  

o której mówił Pan Marszałek będąc na Tygodniu Kultury Beskidzkiej. 

-Pani Beata Białowąs członek Zarządu Województwa- ma powstać  Muzeum Jerzego Pilcha. Na 

razie został wystosowany list intencyjny wyrażający  wolę współpracy przy tworzeniu oraz o  

współprowadzeniu z miastem Wisła i innymi gminami.  

-Radny Jarosław Szczęsny- chciałbym jeszcze zapytać o  budowę muzeum Małysza na jakim jest   

etapie?. Ponadto słyszałem o tworzeniu instytucji kultury w subregionach, jakie są planowane w 

subregionie  zachodnim ? Chciałbym jeszcze prosić o zestawienie ilu jest pracowników artystycznych i 

nie artystycznych zatrudnionych w Zespole Pieśni i Tańca Śląsk  oraz zestawienie wydatkowania 

środków własnych i ich udziału w organizowaniu imprez artystycznych, ponieważ tych danych nie 

otrzymałem na posiedzeniu Rady Programowej. 

 

https://bip.slaskie.pl/wojewodztwo/jednostki_org_i_spolki_z_udzialem_wojewodztwa/placowki_oswiatowe_1/planetarium-i-obserwatorium-astronomiczne-im-mikolaja-kopernika-w-chorzowie.html


-Radny Zbigniew Przedpełski-  chciałem przypomnieć, iż kompetencja rad programowych jest 

określona w ustawie  o organizacji imprez kulturalnych i tych przepisów naginać nie możemy i  musimy 

się ich  trzymać,  podobnie jak  kompetencje radnego wojewódzkiego które  określone są w  ustawie 

 o samorządzie .  

Na tym posiedzenie Komisji zakończono. 

 
Protokół sporządziła ; 

Beata Zaczyńska 

 

 

 

Przewodniczący Komisji Edukacji, Nauki i Kultury 

 

Piotr Czarnynoga  

 


